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شفاف سازي داخل پرانتز باز

«پرانتزباز»، برنامهاي از راديو نمايش است. اين هفته با مارال دوستي، سردبير و تهيهكننده اين برنامه قرار گذاشتم تا سر

اجرايش حاضر باشم. با عكاس به ديگر استوديوها سري زديم و برنامههاي در حال ضبط را رصد كردم كه مارال دوستي

تلفن كرد: «پس كجاييد؟ برنامه شروع شد.»

جام جم آنلاين: &#171;پرانتزباز»، برنامهاي از راديو نمايش است. اين هفته با مارال دوستي، سردبير و تهيهكننده اين برنامه قرار
گذاشتم تا سر اجرايش حاضر باشم. با عكاس به ديگر استوديوها سري زديم و برنامههاي در حال ضبط را رصد كردم كه مارال دوستي

تلفن كرد: &#171;پس كجاييد؟ برنامه شروع شد.»

خودمان را به استوديويي كه دوستي ضبط داشت رسانديم. جلوي در دوربين عكاس را نگه داشتند كه از آفيشش مطمئن شوند. من
رفتم تا عكاس بعد بيايد.

برنامه شروع شده بود و مسعود فروتن، كارگردان تئاتر و تلهتئاتر گوينده امروز اين برنامه داشت با اردشير صالحپور درباره جشنواره
تئاتر عروسكي صحبت ميكرد.

پس از قطع تلفن، موزيك پخش شد و مارال دوستي با فشار دكمه، مسعود فروتن را از اتفاقات بيرون اتاق مطلع كرد؛ &#171;آقاي
فروتن، آقاي شاهآبادي، معاون هنري وزير ارشاد روي خط هستند. درباره تئاتر عروسكي از ايشان هم سوال كنيد».

اين طرف خيلي سر و صداست و هيجان خاصي دارد. دوستي مدام تحرك دارد و از پشت ميزِ صدا بلند ميشود و آهنگهاي برنامه را
آماده ميكند.

دوباره مينشيند و آن دكمه را فشار ميدهد تا با مسعود فروتن صحبت كند و بگويد حالا اين چيز را اعلام كن. دوباره بلند ميشود و
تلفنها را چك و پيامها را نگاه ميكند.

مسعود فروتن هنوز با شاهآبادي حرف ميزند و دوستي ساعتش را به نشانه كم بودن وقت نشان فروتن ميدهد.

به فرشاد حسني ميگويد: &#171;محمد يعقوبي را بگير» به فروتن توضيح ميدهد كه يعقوبي از يك خبرگزاري شاكي است بهخاطر
اينكه منظورش را درست نرساندهاند و اشتباه تيتر زدهاند. بگوييد شفافسازي كند. دو بار تلفن قطع ميشود تا اينكه يعقوبي پرده از

ابهام برميدارد.

مارال دوستي ميگويد: وظيفه پرانتزباز شفافسازي همه خبرهاست. گاهي ممكن است كسي ناراحت شود، مثل آقاي يعقوبي كه يك
خبرگزاري در حقش كملطفي كرده بود و خبرش را اشتباه انتقال داده است. حالا اينجا پرانتز باز است. ميگوييم شفافسازي كنيد آقاي
يعقوبي و بگوييد حرف شما اين نبوده است. در اصل براي همه نگرانيها، سوءتفاهمها و خبرها پرانتز، باز است. همه هنرمندان هم
اين را ميدانند و از هرچه بخواهند تعريف كنند و واقعي باشد، اين برنامه استقبال ميكند. وظيفه برنامه اين است كه زنگ بزند،

پيگيري كند و به مردم بگويد هميشه اولينها را از ما طلبكار باشيد.

اين تهيهكننده اضافه ميكند: شهريور كه بيايد، يكسال است كه برنامه داريم. از اولين روزي كه راديو نمايش زنده شد، برنامه داشتيم.
اوايل در برنامه روي خط صحنه اجرا ميشد كه تئاترها را زنده پخش ميكرد، شنوندگان هم از روي صدا اگر ميخواستند انتخاب
ميكردندكه آن تئاتر را ببينند. بزودي چهارشنبهها از سينماي پرديس ملت برنامهاي خواهيم داشت تقريبا با آن شمايل با اجراي منصور

ضابطيان.

او كه با همه انرژياش اين برنامه را اداره ميكند، ميگويد: سعي ميكنيم براي مردم كهنه نباشيم و خبرهاي دستهاول بدهيم. ممكن
است در اين انتقال خبر، فكر بامزهاي هم به ذهنمان برسد كه حتما انجامش ميدهيم.

برنامه تمام ميشود. ساعت 11 و 30 دقيقه است. مسعود فروتن بيرون ميآيد و درباره مدتزماني كه با اين برنامه همكاري دارد،
ميگويد: نميدانم چند برنامه اينجا كار كردهام. از عادتهايم است كه نشمارم. الان نميدانم چند تلهتئاتر كار كردهام، ولي ميدانم
بيشتر از 300 تاست، چون بيش از 35 سال است كارگرداني ميكنم. عادت به شمردن اين چيزها ندارم، مثل اينكه عادت به شمردن

روزهاي زندگيام ندارم.
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وي كه تا ميانسالي اجراي راديويي نداشته خود را كشف تازهاي در اين عرصه ميداند كه با پيشنهاد مارال دوستي، گويندگي را شروع
كرده است.

فروتن ميگويد: از شنوندگان راديو هستم و هميشه سعي كردهام ايرادهايي را كه از گويندگان ميگيرم خودم نداشته باشم. در راديو
بعضيها تپق كه ميزنند از شنونده عذرخواهي نميكنند، اما من اينطور نيستم و آنها هم با صميميت بيشتري با من برخورد ميكنند
و من را ميپذيرند و ميبينند. وقتي خودم هستم، شنونده هم مرا ميپذيرد. او اين برنامه را شانس خود ميداند كه ميتواند در آن

حرفهاي تئاتريها را بزند و از حرفه و علاقهاش بگويد.

مسعود فروتن با آن هيجاني كه در صدا و چشمهايش است، ميگويد از برنامههايي كه دوست دارد راديو پيام است. دوست دارد يك
روز در هفته راديو پيام اجرا كند و ميافزايد: بعد از اينهمه راديو پيام گوش كردن ميدانم بايد در راديو پيام چهكار كنم.

مستند راديويي

پرانتزباز برنامهاي كاملا مستند، خبري و تئاتري است كه به شفافسازي جريانها و اخبار حاكم در تئاتر ميپردازد و خبرهاي موجود را
پوشش ميدهد. هرچه در اين اتاق براي دستاندركاران و ارتباطشان با مخاطبان، هنرمندان و مسئولان ميافتد با شنوندگان درميان

گذاشته ميشود.

همه چيز واقعا مستند است. پرانتزباز سعي ميكند با مردم صادق و مستند باشد. اينطور كه ميگويند خيلي وقتها شده اتفاقي
افتاده و با شنوندگان دربارهاش صحبت كردهاند. اگر بدقوليهايي شده درباره آن عذرخواهي كرده و توضيح دادهاند.

اگر مديري بدقولي كرد به شنوندگان اعلام شده و چون كاملا برنامه مستند است نه عواملش اذيت شدهاند، نه مديران. چون اتفاقي
است كه افتاده است. از ديگر اتفاقات برنامه اين است كه بازيگران اجرايش ميكنند.

جز روز دوشنبه كه مسعود فروتن و پنجشنبه كه وحيد رونقي اجرا دارند باقي روزها گويندگان متفاوتي در برنامه حاضر ميشوند.
شنبهها بهخاطر تعطيلي تئاتر، بچههاي آن در استوديو حاضرند و بقیه روزها هنرپيشهها. براي برنامه خبري 30 دقيقهاي، كمتر از 200

پيامك نميآيد.

مارال دوستي هم روزي بدون اينكه اعلام كند، با شنوندگانش قرار ميگذارد و با عوامل پرانتز باز و آن شنوندگان ميروند سينما يا
تئاتر. به قول خودش درست است كه اين برد خبري ندارد، اما يكجور رفتار صادقانه است و جايزهاي براي قدرداني.(جام جم - ضميمه

قاب كوچك)

نگار حسينخاني
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